
Az egyesület működése az 1910—11. évben. 
„Concordia parvae crescunt . . ." Mindég ez a közmondás 

jut eszembe, valahányszor végig pillantok egyesületünk életén. Egy 
kicsiny mag, amelynek csak ritkán jutott a szeretet melegéből, 
egy parányi csira, amelyre csak elvétve hullott a megértés éltető 
harmata — és egy üde lombosodó, terebélyesedő fa áll ma a lelki 
szemeim előtt. Egy évtizednek, úgylátszott hiábavaló fáradalmai, 
célt nem érő próbálkozásai és egy mindinkább izmosodó, mind-
inkább intenzivebbé váló, mindjobban mélyülő egyesületi élet álla-
nak szemben egymással. 

A krónikás szerepe jutott részemül, de száraz krónikát netn 
tudok, nem is tudhatok írni, amikor egy hirtelenül fellendülő, mun-
kás és legalább jó részben eredményes évről kell beszámolnom. 

Midőn a gyermek ifjúvá fejlődik s visszatekint letiint éveire, 
sok szép emlék elevenedik meg lelkében; egy-egy nap, egy-egy 
esemény oly mély nyomokat hagy emlékében, hogy azokat kitörölni 
nem lehet soha. Ami egyesületünk gyermekéveinek ilyen mélyen 
szántó eseménye az Erd. róni. kath. Státus Igazgatótanácsának 
azon atyai jóindulatú tette, hogy valóra váltotta legszebb álmun-
kat, legforróbb vágyunkat, amidőn módot adott Egyesületünknek 
arra, hogy céljának megfelelően elhelyezkedhessék és berendezked-
h e s s é l Hogy a jóakaró bőkezűség nem volt hiábavaló, mutatja az 
a körülmény, hogy amidőn 1910. október 4.-én alakuló közgyűlésre 
jöttünk össze, a tagok száma már meghaladta a 150-et, s ez a 
szám az év folyamán majdnem 200-ra szaporodott. 

A tagok ily nagy száma mellett érthető azután, hogy némi 
aggodalommal is, de nagy lelkesedéssel fogtunk a munkához. 
Aggodalommal — miként azt a leköszönő szünidei elnök megnyitó 
beszédében remekül kifejtette — hogy vájjon megtudunk-e felelni 
a múltnak, amely rengeteg küzdelmével megszerezte nekünk a 
nyugodt jelent, és a jövőnek, amelyet most már kedvező körül-
mények között nekünk kell megalapoznunk; aggodalommal, hogy 
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vájjon feltudjuk-e használni úgy a rendelkezésünkre álló eszközö-
ket, hogy ez az év ne csak anyagiakban, de szellemiekben, tevé-
kenységben is forduló pontot alkosson egyesületünk történetében. 
A komoly feladatok, komoly munkásságot és komoly, munkásokat 
kivánnak; a közgyűlésnek volt feladata, hogy ezt valóra váltsa. 
Méltóságos tb. Elnök urunk vezetésével a közgyűlés nem minden 
harc nélkül, de valóban dicsérendő komolysággal ps méltósággal 
a következőképpen alakította meg a tisztikart: elnök: dr. P. Jánossy 
Béla; alelnökök: Nagy László és Neurohr Gyula; főtitkár: Lőcsey 
László; t i tkár: 'Bárdi István; pénztáros: Barts Gyula; ellenőrök: 
Baghy György és Szentkirályi Zsigmond; főkönyvtáros: Stein 
János ; könyvtáros: Csiki Béla; háznagyok: Nagy Géza és 
Horváth László s ezenkívül 17 választmányi tag. A tisztikar és a 
választmány a legszebb harmóniában kezdte meg működését ; 
azonban időközben mégis történtek változások, amennyiben Szalay 
Gyula a városról eltávozván, ~lemondott választmányi tagságáról;: 
nem sokkal ezután Lőcsey László megvállott főtitkári székétől, 
majd Neurohr Gyula távozott az alelnöki állásból; az így meg-
üresedett állásokat a januárban tartott rendkívüli közgyűlés töl-
tötte be, alelnökké választván Csergő Tamást, főtitkárrá Bárdi 
Istvánt, kinek helyébe a titkári állásban Cseh András lépett; választ-
mányi taggá pedig György Lajost. 

Hogy mennyire komolyan fogta fel a tisztikar és választmány 
feladatát, nem is kellene egyebet mondanom, hogy a régi és már 
sokban elavult alapszabályok helyébe újat alkotott; ami több mint 
10 választmányi ülés komoly tárgyalásának eredménye, s azon-
kívül az egyesületnek még mindig hiányzó ügyrendtartását. Mind-
ezeknek a letárgyalása a választmányi üléseken kivül 3 rendkiviili 
közgyűlés tárgysorozatát is kitöltötte. 

Szép és eredményes munkásságot fejtett ki az Egyesület 
„Irodalmi Iskolája", amely az eddigi' — de igen kevés eredményt 
felmutató különböző szakosztályokat volt hívatva egyesíteni és 
pótolni. 12 házi felolvasó ülésén szabadelőadások, tudományos és 
közérdekű felolvasások váltakoztak szépirodalmi felolvasásokkal és-
szavalatokkal. Két — a róm. kath. főgimnázium dísztermében ren-
dezett matinészerű ülésén pedig a tagok szép irodalmi tárgyú fel-
olvasásain és szavalatain kivül, mint vendégek közreműködtek 
Varjú János kegyesrendi tanár úr és L. Sipos Kamilló úr, mind-
ketten szociális tárgyú előadással, illetőleg felolvasással; egy alka-
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lommal pedig a „Szent Imre Dalkör" férfi négyese is. Hogy meny-
nyire életrevaló volt az Irodalmi Iskola eszméje, amelynek meg-
pendítöje és első elnöke Nagy Rezső volt, aki azonban időközben 
a „Szent Imre Dalkört" szervezve helyét átengedte György Lajos-
nak, fényes tanúsága a március hóban Marosvásárhelyt rendezett 
nagysikerű Irodalmi' Estély. Sajnos, hogy az Egyesület anyagi 
viszonyai nem engedték meg, hogy miként terveztük, Erdély többi 
nagyobb városában is hasonló irodalmi estélyeket rendezhessünk. 

Rövid néhány hónapi fennállás után is szép jövőt jósolhatunk 
Egyesületünk testvér alakulásának a „Szent Imre Dalkör".-nek, amely 
szoros kapcsolatban áll vele, de saját külön tisztikarral bír. Január 
végén történt megalakulása után lázas buzgalommal látott nagy-
arányú programmjának megvalósításához. Már márciusban szép 
sikerű nyilvános hangversenyt rendezett a helybeli Uránia színpa-
dán. Az Uránia színpadának ez a szokatlan és újszerű felhaszná-
lása nem járt ugyan a várt anyagi eredménnyel, de a gondolat 
mégis helyes volt, inert — másként nem magyarázható — nem 
sokkal ezután az Erdélyi Irodalmi Társaság is itt rendezett egy 
ünnepélyes felolvasó iilést. * 

Ezen önálló hangversenyén kivül több ízben szerepelt a Dalkör 
a Zenekonzervatorium hangversenyein s két alkalommal ugyancsak 
a Konzervatóriummal együtt a színházi díszelőadásokon is. Ezzel 
az együttműködéssel legalább némi viszont szolgálatot akart tenni 
a Dalkör a konzervatórium igazgatójának Farkas Ödön úrnak, aki 
nagy jóindulattal bocsátotta rendelkezésére a szükséges helyiséget, 
hangszert és hangjegyeket. Külön hálás köszönet illeti Zsigmond 
Ferenc zenetanár urat, aki önzetlenül, teljesen díjtalanul vállalta 
magára a Dalkör tanítását és vezetését/Többször szerepelt még a 
Dalkör a Szt. Ferencrend helybeli templomában, Szent Ferenc har-
madik rendjének és a Keresztény Szociális Egyesületnek ünnepé-
lyein; férfi négyese pedig Marosvásárhelyt rendezett Irodalmi Estén 
s több ízben az egyesületnek házi ünnepélyein. 

Az Irodalmi Iskolával'és Dalkörrel karöltve rendezett ünnep-
ségeken kivül és azokat megelőzően, november hóban nagyobb 
szabású ünnepélyt, az évi szokásos . Szent Imre ünnepélyt tartottuk 
még. A körülmények kedvezőtlen alakulása folytán nem rendez-
hettünk az elmúlt egyesületi évben táncmulatságot, Imre Estélyi; 
az a tervünk pedig, hogy ezt háziestélyekkel pótoljuk, az eszközök 
hiányában, hajótörést szenvedett. 
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Bár nem túlságosan nagy arányú, de mégis kedvező a kép, 
amit Egyesületünk külső működéséről rajzolhattam ; belső életünk-
ről adható vázlatunk nem oly mozgalmas, nem oly változatos, nem 
oly sok irányú. Egész működése alatt az az elv vezette^ tisztikart, 
hogy Egyesületünk helyiségét minél háziasabbá, minél vonzóbbá, 
az egyesületi életet, a tagok közti érintkezés, az egyesületi együtt-
érzést minél, intenzivebbé tegye. Ezen cél érdekében nem zárkózott 
el még nagyobb arányú befektetésektől sem, sőt olyanoktól sem, 
amelyek talán első látszatra fölöslegeseknek tetszhetnek, de amelyek-
ről már a lefolyt évben megbizonyosodott, hogy nem célszerűtle-
nek. Mindamellett is gondja volt a tisztikarnak arra, hogy minden-
ben a rendelkezésre álló erőkhöz mérje a beszerzéseket; így is 
azonban olyan volt a pénztári forgalom — meghaladta a négy-
ezer koronát — aminő egész eddigi életében nem volt az Egye-
sületnek. 

tiogy a törekvés nem volt hiába való, mi sem mutatja job-
ban, mint az, hogy amidőn az Irodalmi Iskola első házi ülését 
tartotta, a jelen voltak száma a 10-et sem haladta meg, mikor 
pedig utolsó ülésére gyűlt össze, kicsinek bizonyult az érdeklődők 
befogadására az Egyesület legnagyobb helyisége, az olvasóterem is. 

A vezetőség igyekezetén kívül nagyrésze volt az egyesületi 
élet ilyetén fellendítésében méltóságos tb. elnök urunknak is, aki 
nem egy ízben tisztelte meg jelenlétével közgyűlésünket, választmányi 
üléseinket, az Irodalmi Iskola üléseit, s más alkalmakkor is gyak-
ran meglátogatta egyesületünket s mindenkor szerető érdeklődéssel 
s jóakaró támogatásával kisérte tevékenységünket. 

Mindezen munkásság mellett volt gondja az Egyesületnek 
arra is, hogy jóltevői iránt mindenkor kifejezze tiszteletét. Szent-
mise hallgatásával ünnepeltünk égi pártfogónk Szent Imre herceg 
napján, s tiszteletére ünnepélyt rendeztünk november 17-én. Több 
ízben tisztelegtünk tb. elnök Urunk és kegyelmes püspök atyánk-
nál. Egyesületünk örökös dísztagjává választottuk mélts. Farkas 
Lajos dr. egyetemi tanár urat, aki számtalanszor adta jelét irán-
tunk való jóságának. 

Amily örömmel számolunk be arról, hogy két tekintélyes 
testület, a nagyváradi kir. kath. jogakadémia tanári kara s a kézdí-
vásárhelyi főgimnáziumi Máriakongregáció egyesületünk pártoló 
tagjai sorába lépett, dokumentálva ezzel egyrészt a nagy magyar 
katholikus társadalom, másrészt a zsendülő kath. magyar ifjúság 
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rokonérzését, — ép oly szomorúan kell megemlékeznünk arról a súlyos 
csapásról, amely érte Egyesületünket akkor, amidőn az isteni gond-T. 
viselés elszólította az élők közül 3 alapító tagunkat és jóltevőinket, 
br. Jósika Josephinét, Városy Gyula kalocsai érseket és István 
Vilmos szombathelyi püspököt; az első gyászszertartásán jelenlevő 
tb. Elnökünk Egyesületünket is képviselte, utóbbiaknál táviratilag 
fejeztük ki részvétünket. 

Ilyen változatos események során, s hisszük nem hiábavaló 
fáradozások árán eljutottunk az év végére a junius elején megtar-
tott záró közgyűléshez. Nyugodtan, a jól végzett munka tudatában 
adhattuk vissza megbízásunkat s várhattuk a felmentést. Csak 
fáradozásunk jutalmát láthattuk abban, hogy a záróközgyülés a 
szünidőre is megtisztelt bizalmával, amidőn a szünidei tisztikart 
a következőként alkotta meg: elnök: P. Jánossy Béla dr.; titkár: 
Bárdi István ; pénztáros: Winkle Viktor; háznagy : Cseh Andor és 
négy választmányi tag. Időközben fölmerült differenciák miatt elnök 
pénztárost állásától -fölmentvén, a pénztárt kezelésével titkárt bizta 
meg; midőn pedig ez a városról távo:ván állásáról lemondott, a 
titkári tisztet ideiglenesen a háznagyra ruházta, a pénztár kezelé-
sét pedig Wolff Dezső v. tagra bízta. Nem volt célja a szünidei 
tisztikarnak egy éven át betartott programmján változtatni, csak 
arra törekedett, hogy még kellemesebbé tegye az Egyesület helyi-
ségeit. Nagyobb arányú munkásságára bénitólag hatott a tisztvi-
selők változása, ami azonban még sem akadályozta meg csendes, 
de kitartó munkájában. 

Most, amidőn végig tekintünk egy év rövidre fogott történe-
tén, ismét csák a közmondás jut az eszünkbe: „Concordia parvae 
crescunt . . . " s amidőn egyidőre végleg megválunk a cselekvő 
egyesületi élettől, nem is búcsúzhatnánk szebben, mint az apóstól 
szavaival: „Fiacskáim szeressétek egymást". 

Legyen az utánunk jövőkben még több szeretet az egyesület 
s céljai és egymás iránt, mint volt mibennünk és lesz még hatal-
mas fa az ápolásra szoruló gyönge csemetéből. Adja Isten, hogy 
úgy legyen. 

Kolozsvár, október, havában. 
Bárdi István, 

főtitkár.. 


